



The National Agricultural Development Company

Dividend Distribution Policy

FIN-DIV-019-1-P-1

August 22, 2023

Disclaimer: This document is a public version of the Policy. It has been edited to remove confidential information that may not be relevant to external audiences. The document is for informational purposes only and does not constitute legal advice. In case of any discrepancy between this public version and the internal policy, the internal policy shall prevail.



Table of Contents

1. Introduction3

1.1 Purpose of the Policy..... 3

1.2 Scope of Implementation..... 3

2. Responsibilities.....3

3 Policy Statement.....3



1. Introduction

1.1 Purpose of the Policy

This policy aims to establish a mechanism for distributing the Company's profits to its shareholders and to define the tasks and responsibilities related to that, in accordance with the requirements of the Companies Law, the Company's bylaws and the governance regulations for listed companies issued by the Authority, and other related laws and regulations, in addition to the principles and good corporate governance practices.

1.2 Scope of Implementation

Notwithstanding the applicable laws and regulations in the Kingdom of Saudi Arabia, this policy shall be an integral part of the Company's Bylaw and internal policies, and these rules come to complement it without replacing it. This policy applies to each of the following:

- 1.2.1 The General Assembly of the Company.
- 1.2.2 The Board of the Company.
- 1.2.3 The Finance Department.
- 1.2.4 Investors Relations Department
- 1.2.5 Company's Shareholders eligible on the date of dividends.

2. Responsibilities

- 2.1 The Finance Department shall be responsible for the development of this policy, coordinate with other departments in the company to ensure that it is aligned with the approved delegation of authority and receive the necessary feedback during the preparation, update or cancellation of this Policy or any of its provisions.
- 2.2 The Finance Department shall be responsible for the implementation of this policy and the preparation and implementation of procedures, as well as to follow up on the implementation of other tasks and responsibilities contained in the policy implemented by the relevant organizational units.

3. Policy Statement

- 3.1 The dividend policy must comply with the Company's Bylaw and any other applicable legislative laws and regulations in the Kingdom of Saudi Arabia.



- 3.2 The recommendations of the Board regarding the distribution of dividend to the Company's shareholders are presented at the General Assembly Meeting (on an annual basis) for review and approval in accordance with the following regulations:
- 3.2.1 The decision shall specify the date of entitlement and the date of distribution and shareholders registered in shareholders' records at the conclusion of the day of entitlement.
 - 3.2.2 The Ordinary General Assembly may, upon a proposal from the Board, set aside a certain percentage of the net profit as a consensual reserve for the purposes specified by the General Assembly.
 - 3.2.3 The Ordinary General Assembly may form other reserves to the extent that is in the Company's interest or ensures that fixed dividends are distributed as much as possible to the shareholders. The General Assembly may also deduct from the net profits amounts to establish social organization for the Company's employees or to assist in any such existing establishments.
 - 3.2.4 The remaining will then be distributed to shareholders, representing 5% of the Company's paid-up capital. Subject to the provisions of the Company's Bylaws, the Companies Law, and the relevant rules and regulations. The General Assembly may, after the aforementioned, allocate a certain percentage of the remaining net profits as a remuneration to the Board, provided that the entitlement to the remuneration is proportional to the number of sessions attended by the member.
 - 3.2.5 If dividends are not distributed for any fiscal year, dividends for the following years may not be distributed until the specified percentage has been paid to preferred shareholders (if any) for the current year in accordance with the regulations.
- 3.3 In the event that the General Assembly of the Company decides to authorize the Board to distribute interim dividends, the Board shall, if it deems appropriate, distribute the dividends for that year periodically after fulfilling the requirements stipulated in the laws and regulations issued by the Authorities, as well as what is stipulated in the Company's bylaws, including the following:
- 3.3.1 The Ordinary General Assembly shall authorize the Board to distribute interim dividends through a resolution renewed annually.
 - 3.3.2 The company should enjoy regular positive profitability.
 - 3.3.3 The Company should enjoy reasonable liquidity and be able to reasonably foresee its level of profitability.



- 3.3.4 The Company should have distributable profits according to the latest audited financial statements, sufficient to cover the proposed dividend distribution, after deducting the amount distributed and capitalized from those profits after the date of these financial statements.
- 3.4 The authority and responsibility of the Board in this policy shall be as follows:
 - 3.4.1 Call for meetings of the General Assembly of the Company's shareholders to view the annual financial statements, and to submit its recommendation to distribute dividends to shareholders, based on the performance of the Company and what the executive management has proposed.
 - 3.4.2 The Board must implement the General Assembly's decision regarding the distribution of dividends to the shareholders entitled to dividend at the conclusion of eligibility date as specified in the General Assembly resolution, and in accordance with the above-mentioned laws and regulations in paragraph 5.2 and 5.3.
 - 3.4.3 In the event of an adjustment to the previously announced dividend, the Board shall include an item on the General Assembly's agenda to obtain its authorization for this amendment.
- 3.5 The Finance Department shall:
 - 3.5.1 Prepare a proposal for the Board to distribute the dividends based on the financial performance of the Company, the Chief Financial Officer of the Company (or equivalent) shall review it with the CEO of the Company, and then submit it to the Board for consideration and recommendation to the General Assembly in accordance with paragraph 5.4.1 of this policy.
 - 3.5.2 Provide cash to be disbursed as dividends to shareholders.
 - 3.5.3 Arrange a dividend distribution agreement with banks and financial institutions to ensure that the Company gets the best terms and specifications, and what achieves shareholders satisfaction.
 - 3.5.4 The periodic transfer of the distributions amount approved, on the approved date to the bank distribution account(s).
 - 3.5.5 Manage the dividend account (s), from which the transfer is made to shareholders' accounts.
 - 3.5.6 Update the data and accounts of the shareholders in the relevant system, based on the shareholders' update of the same, send shareholder's data to banks, and follow up the disbursement and match the bank account as needed.



- 3.6 The Investor Relations Department is responsible for:
- 3.6.1 Announcement of the recommendations of the Board for the distribution of dividends in the Saudi Exchange website in accordance with the established controls and in coordination with the Board Secretary.
 - 3.6.2 Provide the Finance department with shareholder data based on the shareholder register on the due date received from the deposit company.
- 3.7 All members of the Board and all employees of the company must adhere to the Authority's disclosure controls regarding interim and annual profits, which require not declaring to the media or social media regarding the distribution of profits to shareholders until after the official announcement on the Saudi Exchange website.
- 3.8 The decision to distribute dividends is made based on the following:
- 3.8.1 The general principle of dividend distribution is what is earned from operating activity of the Company.
 - 3.8.2 The requirement to finance investment projects in progress or under review to expand the Company's activities instead of arranging onerous financial obligations.
 - 3.8.3 The distribution of dividends should not hinder the Company from performing its financial obligations to third parties.
 - 3.8.4 The dividend should be distributed after covering the Company's losses in previous years, setting aside contractual provisions and reserves.



الشركة الوطنية للتنمية الزراعية

سياسة توزيع الأرباح

FIN-DIV-019-1-P-1

أغسطس 2023

إخلاء مسؤولية: تُعد هذه الوثيقة نسخة عامة من سياسة علاقات المستثمرين الداخلية للشركة. تمت مراجعة هذه النسخة وإزالة أي معلومات سرية قد لا تكون ذات صلة بالجهات الخارجية. تُقدم هذه الوثيقة لأغراض إعلامية فقط ولا تشكل استشارة قانونية. في حالة وجود أي تعارض بين هذه النسخة العامة والسياسة الداخلية، تسود السياسة الداخلية.

قائمة المحتويات

8.....	1: المقدمة
8.....	1.1 الغرض من السياسة
8.....	1.2 نطاق التطبيق
8.....	2 المسؤوليات
8.....	3: بيان السياسة

1. المقدمة

1.1 الغرض من السياسة

تهدف هذه السياسة إلى وضع آلية توزيع أرباح الشركة على مساهميها وتحديد المهام والمسؤوليات المتعلقة بذلك، وذلك في ضوء الأنظمة المنصوص عليها في نظام الشركات، ونظام الشركة ولائحة حوكمة الشركات المدرجة الصادرة من الهيئة، وغيرها من الأنظمة واللوائح ذات العلاقة، بالإضافة إلى المبادئ والممارسات الرشيدة لحوكمة الشركات

1.2 نطاق التطبيق

مع مراعاة التشريعات والأنظمة المعمول بها في المملكة العربية السعودية، وما هو منصوص ومقرر في نظام الشركة الأساس واللوائح والسياسات الداخلية للشركة تأتي هذه القواعد مكملة لها دون أن تحل محلها، تنطبق هذه السياسة على كلاً من:

- 1.2.1 الجمعية العامة للشركة.
- 1.2.2 أعضاء مجلس إدارة الشركة.
- 1.2.3 الإدارة المختصة بالمالية.
- 1.2.4 الإدارة المختصة بعلاقات المساهمين بالشركة.
- 1.2.5 مساهمين الشركة المقيدين في تاريخ استحقاق توزيع الأرباح.

2. المسؤوليات

- 2.1 الإدارة المختصة بالمالية مسؤولة عن إعداد وصياغة هذه السياسة والتنسيق مع الإدارات في الشركة للمشاركة لضمان توافق هذه السياسة مع الصلاحيات الاستراتيجية والصلاحيات المالية (مصفوفة الصلاحيات المعتمدة) ، وكذلك الحصول على المدخلات اللازمة خلال عملية الإعداد أو التحديث أو الإلغاء لهذه السياسة أو أين من موادها وبنودها.
- 2.2 الإدارة المختصة بالمالية مسؤولة عن تنفيذ هذه السياسة وإعداد وتنفيذ الإجراءات التابعة لها، وكذلك متابعة تنفيذ المهام والمسؤوليات الأخرى الواردة في السياسة والمنفذة من قبل الوحدات التنظيمية المشاركة.

3. بيان السياسة

- 3.1 يجب أن تتوافق سياسة توزيع الأرباح مع ما هو منصوص عليه في نظام الشركة وأي أنظمة ولوائح معمول بها في المملكة العربية السعودية.
- 3.2 تعرض توصيات المجلس بشأن توزيع الأرباح لمساهمي الشركة في اجتماع الجمعية العامة (بشكل سنوي) لمراجعتها وإقرارها طبقاً للضوابط التالية:
 - 3.2.1 يبين القرار تاريخ الاستحقاق وتاريخ التوزيع وتكون أحقية الأرباح لمالكي الأسهم المسجلين في سجلات المساهمين في نهاية اليوم المحدد للاستحقاق.
 - 3.2.2 للجمعية العامة العادية بناءً على اقتراح المجلس تجنب نسبة معينة من صافي الأرباح لتكوين احتياطي اتفاقي يخصص للأغراض التي تقرها الجمعية.
 - 3.2.3 للجمعية العامة العادية أن تقرر تكوين احتياطي أخرى، وذلك بالقدر الذي يحقق مصلحة الشركة أو يكفل توزيع أرباح ثابتة قدر الإمكان على المساهمين، وللجمعية المذكورة كذلك أن تقتطع من صافي الأرباح مبالغ لإنشاء مؤسسات اجتماعية لعاملي الشركة أو لمعاونة ما يكون قائماً من هذه المؤسسات

- 3.2.4 يوزع الباقي بعد ذلك على المساهمين بنسبة تمثل 5% من رأس مال الشركة المدفوع مع مراعاة ما ورد في نظام الشركة ونظام الشركات والأنظمة واللوائح ذات العلاقة يجوز للجمعية بعد ما تقدم تخصيص نسبة معينة من الباقي من صافي الأرباح كمكافأة للمجلس، على أن يكون استحقاق المكافأة متناسباً مع عدد الجلسات التي يحضرها العضو.
- 3.2.5 إذا لم توزع أرباح عن أي سنة مالية، فإنه لا يجوز توزيع أرباح عن السنوات التالية إلا بعد دفع النسبة المحددة لأصحاب الأسهم الممتازة (إن وجدوا) عن هذه السنة وفقاً للأنظمة.
- 3.3 في حال قررت الجمعية العامة للشركة تفويض المجلس بتوزيع أرباح مرحلية، فإن على المجلس -في حال رأى ذلك- القيام بتوزيع الأرباح لتلك السنة بشكل دوري بعد استيفاء المتطلبات المنصوص عليها في الأنظمة واللوائح الصادرة من الجهات المختصة، وكذلك ما نص عليه بنظام الشركة ومنها ما يلي:
- 3.3.1 أن تفوض الجمعية العامة العادية المجلس بتوزيع أرباح مرحلية بموجب قرار يجدد سنوياً.
- 3.3.2 أن تكون الشركة ذات ربحية جيدة ومنتظمة.
- 3.3.3 أن يتوفر لدى الشركة سيولة معقولة وتستطيع التوقع بدرجة معقولة مستوى أرباحها.
- 3.3.4 أن يتوفر لدى الشركة أرباح قابلة للتوزيع وفقاً لآخر قوائم مالية مراجعة، كافية لتغطية الأرباح المقترح توزيعها، بعد خصم ما تم توزيعه من تلك الأرباح بعد تاريخ هذه القوائم المالية.
- 3.4 تكون صلاحية ومسؤولية المجلس في هذه السياسة على النحو التالي:
- 3.4.1 الدعوة لعقد اجتماعات الجمعية العامة لمساهمي الشركة للاطلاع على القوائم المالية السنوية، بعد تقديم مجلس الإدارة موافقته بشأن توزيع الأرباح على المساهمين، وذلك بناء على أداء الشركة وما اقترحت الإدارة التنفيذية.
- 3.4.2 يجب على المجلس تنفيذ قرار الجمعية العامة في شأن توزيع الأرباح على المساهمين المقيدين خلال المدة النظامية من تاريخ استحقاق هذه التوزيعات والمحدد في قرار الجمعية العامة، ووفق الضوابط والأنظمة المذكورة أعلاه بالفقرة (5.2) والفقرة (5.3).
- 3.4.3 في حال وجود تعديل على الأرباح المعلنة مسبقاً يتولى المجلس إدراج بند في جدول أعمال الجمعية للحصول على تفويضها على هذا التعديل.
- 3.5 تتولى (الإدارة المختصة بالمالية) مسؤولية ما يلي:
- 3.5.1 إعداد مقترح للمجلس لتوزيع الأرباح بناء على الأداء المالي للشركة، يقوم المدير المالي للشركة بمراجعته مع الرئيس التنفيذي للشركة، ومن ثم عرضه على المجلس للنظر فيه والتوصية بشأنه للجمعية العامة حسب الفقرة (5.4.1) من هذه السياسة.
- 3.5.2 توفير النقد المقرر صرفه كأرباح للمساهمين في يوم استحقاق الصرف.
- 3.5.3 ترتيب اتفاقية أو اتفاقيات توزيع الأرباح مع البنوك والجهات المالية أو شركات الإيداع لضمان حصول الشركة على أفضل الشروط والمواصفات، وما يحقق رضى المساهمين.
- 3.5.4 التحويل الدوري لمبلغ التوزيعات المقررة في التاريخ المعتمد لحساب أو حسابات التوزيعات البنكية.
- 3.5.5 إدارة الحساب أو الحسابات الرئيسية لتوزيعات الأرباح، والتي يتم التحويل منها لحسابات المساهمين.
- 3.5.6 تحديث بيانات وحسابات المساهمين في النظام ذو العلاقة، بناءً على تحديث المساهمين، وإرسال بيانات المساهمين إلى البنوك ومتابعة الصرف ومطابقة الحساب البنكي في حال لزوم ذلك.

3.6 تتولى (الإدارة المسؤولة عن علاقات المستثمرين):

3.6.1 مسؤولية إعلان توصيات المجلس الخاصة بتوزيع الأرباح في موقع تداول السعودية وفق الضوابط المقررة في ذلك وبالتنسيق مع امانة سر المجلس.

3.6.2 تزويد الإدارة المالية ببيانات المساهمين من واقع سجل المساهمين في يوم الاستحقاق الوارد من شركة إيداع.

3.7 على جميع أعضاء المجلس وجميع عاملي الشركة التقيد بضوابط الإفصاح المقررة من الهيئة بشأن الأرباح المرحلية والسنوية، والتي توجب عدم التصريح لوسائل الاعلام أو وسائل التواصل الاجتماعي فيما يخص توزيع الأرباح على المساهمين إلا بعد الإعلان الرسمي عن ذلك في موقع تداول السعودية.

3.8 يتم اتخاذ قرار توزيع الأرباح بناءً على الاعتبارات التالية:

3.8.1 المبدأ العام لتوزيع الأرباح هو ما يتحقق من النشاط التشغيلي للشركة.

3.8.2 الحاجة إلى تمويل المشروعات الاستثمارية قيد الإنشاء أو محل الدراسة للتوسع في نشاطات الشركة بدلاً من ترتيب التزامات مالية مرهقة.

3.8.3 ألا يؤدي توزيع الأرباح إلى إعاقه الشركة عن أداء التزاماتها المالية للغير.

3.8.4 تغطية ما قد لحق بالشركة من خسائر في سنوات ماضية، وبعد تجنب المخصصات والاحتياطات الاتفاقية